
Oœwiadczenie z³o¿one
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na 64. posiedzeniu Senatu
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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Podstaw¹ do przeprowadzenia przez policjê kontroli w zakresie obecnoœci w organizmie kieruj¹cego
pojazdem ró¿nego rodzaju œrodków odurzaj¹cych i substancji psychotropowych, w tym w szczególnoœci
narkotyków, s¹ przepisy rozporz¹dzenia ministra zdrowia z dnia 11 czerwca 2003 r. w sprawie wykazu
œrodków dzia³aj¹cych podobnie do alkoholu oraz warunków i sposobu przeprowadzania badañ na ich
obecnoœæ w organizmie. Rozporz¹dzenie to do grupy œrodków dzia³aj¹cych podobnie do alkoholu zalicza
opiaty, amfetaminê i jej analogi, kokainê, tetrahydrokanabinole oraz benzodiazepiny. Zgodnie z §4
ust. 2 cytowanego rozporz¹dzenia obecnie tylko te substancje mog¹ byæ wykryte na miejscu kontroli
w nastêpstwie przeprowadzonego przez policjê badania œliny kieruj¹cego pojazdem. Mo¿liwe jest
wprawdzie przeprowadzenie bardziej szczegó³owego badania krwi lub moczu, jednak¿e badanie takie
wi¹¿e siê z wiêkszymi kosztami, jest d³ugotrwa³e (na wyniki trzeba czekaæ nawet kilka tygodni) i, co naj-
wa¿niejsze, niemo¿liwe do przeprowadzenia w czasie trwania samej kontroli.

Warto ponadto zauwa¿yæ, ¿e akt ten by³ nowelizowany tylko raz – w 2004 r. Powstaje wiêc obawa, czy
przepisy rozporz¹dzenia pozostaj¹ w pe³ni adekwatne do obecnego stanu faktycznego. Obawa ta jest
uzasadniona szczególnie wobec obserwowanego w ostatnich miesi¹cach bardzo dynamicznego rozwoju
rynku „dopalaczy”, którego cech¹ charakterystyczn¹ by³o dokonywanie równie dynamicznych zmian
asortymentu – produkty o nowym sk³adzie chemicznym wprowadzane by³y praktycznie z dnia na dzieñ.
Wprawdzie „dopalacze” zosta³y ju¿ wyeliminowane z legalnego obrotu, niemniej jednak nale¿y liczyæ siê
z tym, ¿e podobnie jak inne zdelegalizowane narkotyki mog¹ one od czasu do czasu pojawiaæ siê w obro-
cie nielegalnym.

Wzrost zagro¿enia, jakie nios¹ ze sob¹ „dopalacze” w aspekcie ogólnospo³ecznym, spotka³ siê ju¿
z konkretnymi dzia³aniami ze strony pañstwa. Wskazaæ tutaj wypada dwie nowelizacje ustawy o prze-
ciwdzia³aniu narkomanii (z 2009 r. i 2010 r.), których celem by³o rozszerzenie wykazu œrodków odurza-
j¹cych zaliczanych do grupy I-N (miêdzy innymi o mefedron i niektóre syntetyczne kanabinoidy), a tak¿e
przyjêt¹ niedawno przez parlament ustawê o zmianie ustawy o przeciwdzia³aniu narkomanii oraz usta-
wy o Pañstwowej Inspekcji Sanitarnej. Przy czym nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e uzupe³nieniem opisanych in-
icjatyw ustawowych winno byæ tak¿e dokonanie przegl¹du przepisów wykonawczych pozostaj¹cych
w zwi¹zku z zakresem przedmiotowym nowelizacji ustawowej.

Dlatego te¿ zwracam siê do Pani Minister z proœb¹ o przeanalizowanie i ewentualn¹ nowelizacjê zapi-
sów wspomnianego rozporz¹dzenia, maj¹c w szczególnoœci na wzglêdzie opisane zagadnienia z zakresu
bezpieczeñstwa ruchu drogowego.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




